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Bouwen aan de Meertalige bibliotheek
Ontwikkelen Bouwsteen 
Meertaligheid dBos

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?

Vanuit elke bibliotheek organisatie is inmiddels bekend wie zitting 

heeft in de provinciale werkgroep ‘meertalige bibliotheek’. De eerste 

bĳ eekomst heeft inmiddels plaatsgevonden op 7 mei, de tweede staat 

gepland op 4 juli. Het doel/bedoeling van deze werkgroep is besproken 

en de inzet is erg positief verlopen. Het eerst deel van de Taalkaarten 

set (kaarten gericht op de leeftĳ d 0-5 jaar) is klaar en gedrukt. Op dit 

moment wordt gewerkt aan het inpakken en versturen van de sets naar 

de bibliotheken. Deze eerste serie is beschikbaar in het Nederlands, 

Fries en Engels.                                

  Wat gaat er de komende twee maanden gebeuren?

De komende twee maanden wordt gewerkt aan het inhoudelĳ k 

afronden van set 2 en set 3 van de Taalkaarten (respectievelĳ k 

gericht op de leeftĳ d 5-9 en 9-12 jaar). De tweede bĳ eenkomst van 

de provinciale werkgroep meertalige bibliotheek zal plaatsvinden 

op 4 juli. Tĳ dens deze bĳ eenkomst zal o.a. de structurele 

deskundigheidsbevordering besproken worden. Ook zal er een check 

plaatsvinden op de eerder vastgestelde vier ambities. Mogelĳ k kan er 

al een keuze gemaakt worden voor een nog te ontwikkelen tool die 

ingezet kan worden om meertalige bibliotheek verder vorm te te geven.

 Wat valt op? 
Door de volle agenda’s valt het niet mee om werkgroepen bĳ elkaar te 

krĳ gen. Maar als dat dan is gelukt, is de inzet en het enthousiasme over 

de meertalige bibliotheek groot.

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?Voor dit onderdeel is gewacht op de uitgewerkte visie van de groep dit zich bezig houdt met de doorontwikkeling van Boekstart en dBos. In mei is deze visie door het DB goedgekeurd. Er zĳ n drie afspraken gepland met deskundigen elders in Nederland om te komen tot een uitwisseling van ideeën en ervaringen om aan Boekstart en dBos een meertalige component toe te voegen. Ook zĳ n er overleggen geweest met instellingen in Fryslan die betrokken zĳ n bĳ  het Taalplan om ook voor de Friese taal e.e.a. beter binnen Boekstart en dBos naar voren te laten komen. 

  Wat gaat er de komende twee maanden gebeuren?Er wordt een groep samengesteld die vanuit de praktĳ k meedenkt en meewerkt aan de kaders voor de bouwsteen Fries en meertaligheid dBos. Daarnaast wordt landelĳ k informatie gewonnen over dit onderwerp.

Kerndoel
Het concretiseren en waar nodig 
actualiseren van de vier ambities rondom 
meertaligheid. Voor 2024 staan een aantal 
concrete doelen op het programma die in 
de loop van dit kalenderjaar opgepakt en 
uitgvoerd zullen worden.

Kerndoel
Een geïntegreerd onderdeel 
Fries en meertaligheid 
toevoegen aan het 
bestaande concept van de 
Bibliotheek op School (dBos).

Contactpersoon
Gertrud Palstra

Contactpersoon
Gertrud Palstra

Wat is de status?   

Wat is de status?   

meertaligheid



Fries Leesoff ensief

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?

•  De website is vernieuwd.
•  MarCom groep van de Leescoalitie werken samen aan projecten, 

zoals ‘Boek Tĳ d voor jezelf’.

•  De Leeuwarder Courant deelt een verhalenreeks onder #friesleesoffensief. 

•  In gesprek met Leeuwarder Courant en Stichting Lezen over 

de kennisinfrastructuur.
•  Er komt een muurschildering i.s.m. Writers Block bĳ  Firda. 

Plan is om deze in september feestelĳ k te openen, met 

publiekscampagne en het ambassadeursnetwerk.

•  Thillie Bremer zet als coördinator het ambassadeursnetwerk op, 

voor personen en organisaties. Marrit Jellema is gevraagd als 

ambassadeur ‘Lettergek’.

  Wat  gaat er de komende twee maanden gebeuren?

•  Bodil Stelwagen deelt informatie bĳ  de bibliotheekorganisaties over 

het Fries Leesoffensief in Q2 en Q3. 

•  De Leescoalitie wordt voor september uitgenodigd en delen een 

eerste nieuwsbrief.
•  We ontwikkelen toolkits en handouts om op de website te delen.

•  We maken een contentstrategie voor de nieuwsbrief en de website.

•  De TOC wordt vernieuwd onder begeleiding van the Impact House.

 Wat valt op? 
1. Het Fries Leesoffensief wordt expliciet genoemd in het Taalplan. 

2.  In de begeleidende brief van het KWINK rapport staat dat Gedeputeerde 

Staten voornemens is om de komende 3 jaar in totaal bĳ na 400.000 euro 

extra uit te trekken voor het Fries Leesoffensief en de Integrale Aanpak 

Laaggeletterdheid.
3.  Er is behoefte aan een bĳ eenkomst van inhoudelĳ ke projecleiders van 

de Leescoalitie. 

Kerndoel
Het Fries Leesoffensief (FLO) wil dat meer inwoners 

van Fryslân voldoende kunnen lezen om mee te 

kunnen doen aan de samenleving door het stimuleren 

van leesplezier. Wĳ  geloven dat leesplezier de 

basis van leesvaardigheid is. Binnen FLO vormt de 

Leescoalitie een brede samenwerking met partners 

en bundelen leesinitiatieven in de actieagenda 2023-

2025. Want een taalrĳ k mens, is een kansrĳ k mens. 

Contactpersoon
Bodil StelwagenBodil Stelwagen

Wat is de status?   

taal

Integrale Aanpak Geletterdheid

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?KWINK rapport: Het rapport is in mei door gedeputeerde Wiersma aangeboden aan de Provinciale Staten. In de begeleidende brief staat dat Gedeputeerde Staten voornemens is om de komende 3 jaar in totaal bĳ na 400.000 euro extra uit te trekken voor de Integrale aanpak en het Fries Leesoffensief. Het defi nitieve besluit over deze extra middelen zal bĳ  de begrotingsbehandeling in november genomen worden.
Congres/symposium: Het eerste overleg met 4 Green Support, het bureau dat we hebben ingeschakeld voor de organisatie, heeft plaatsgevonden. Op 21 november 2024 zal in de Kanselarĳ  in Leeuwarden het symposium: Taalrĳ k Fryslân plaatsvinden. 

  Wat  gaat er de komende twee maanden gebeuren?KWINK rapport: Komende maand zal er een kennissessie plaatsvinden met het directieberaad over de aanbevelingen uit het rapport, en wat voor invloed dat kan hebben op de samenwerking met de gemeenten. Congres/symposium: In juni wordt de “Save the Date’ verzonden. Daarnaast zal het projectteam verder werken aan het plenaire programma en de deelsessies. Tevens werken we uit op welke wĳ ze het Fries Leesoffensief plek krĳ gt binnen het symposium. 

 Wat ging goed? 
Het KWINK rapport wordt goed ontvangen, en ook andere provincies willen het graag ontvangen.

Kerndoel
We ontwikkelen een Integrale Aanpak 
Geletterdheid in opdracht van de provincie Fryslân 
naar aanleiding van het inititiefvoorstel van de 
fracties van PvdA en D66. De aanbevelingen 
uit het rapport van de KWINK groep vormen de 
basis voor deze aanpak. Daarnaast zoeken we de 
verbinding met bestaande initiatieven zoals de 
Friese Preventie Aanpak en organiseren we een 
congres op 21 november 2024. 

Contactpersoon
Julie Bruĳ nincx 

Wat is de status?     



Doorontwikkeling BoekStart

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?

Het visiedocument  ‘naar een brede Fryslân brede aanpak voor 

BoekStart’ is af. We hebben een mooie Friese aanpak gemaakt 

waarmee we de kwaliteit van het programma BoekStart in 

de Kinderopvang borgen en impact maken. Het document is 

geaccordeerd door de directeuren tĳ dens het directieberaad waar 

het door Janine van de Kwinkgroep is toegelicht. 

  Wat  gaat er de komende twee maanden gebeuren?

De  bibliotheken werken toe naar de dekking van 100% middels 

MBII. Ook gaan zĳ  kĳ ken hoe ze het provinciale plan tot uitvoering 

kunnen brengen en wat hiervoor nodig is. Zĳ  kunnen hierbĳ  altĳ d 

Roos benaderen om mee te denken. De educatiespecialisten hebben 

zelf al een planning gemaakt met stappen die zĳ  gaan zetten in 2024. 

Tĳ dens het doorontwikkeltraject met de Kwinkgroep, waarin de 

komende maanden de focus op doorontwikkeling dBos PO en VO ligt, 

zal BoekStart een terugkerend onderwerp zĳ n en aan het eind van 

het jaar wisselen we uit wat de status quo is en wat er nog nodig is. 

Fers gaat de komende maanden aan de slag met het lobby-traject en 

benadert ketenpartners over een mogelĳ ke samenwerking.

  Wat  valt op?
De educatiespecialisten staan echt achter het provinciale plan en 

zĳ n in de praktĳ k al wĳ zigingen aan het doorvoeren om het plan tot 

uitvoering te kunnen brengen. Ik vind de bevlogenheid, de daadkracht 

en het doorzettingsvermogen van de educatiespecialisten echt 

opvallend. Complimenten!

Kerndoel
Het realiseren van een gezamenlĳ ke Fryslân-

brede aanpak BoekStart. Het uiteindelĳ ke 

doel is 100% BoekStart (in de Kinderopvang 

en de boekstartcoach) van hoog niveau 

uitrollen in heel Fryslân. Opschaling en 

inhoudelĳ ke doorontwikkeling BoekStart 

is onderdeel van het Fries Leesoffensief - 

actieagenda FBN - versterken wat werkt.

Contactpersoon
Roos Franken

Wat is de status?     

taal

Doorontwikkeling dBos PO
Kerndoel
Het realiseren van een Fryslân-brede aanpak dBos PO. Door gezamenlĳ k op te trekken werken we aan 100% kwalitatief hoogstaande dekking van het programma dBos PO in heel Fryslân. Het gaat hierbĳ  zowel om opschaling als kwalitatieve ontwikkeling. Opschaling dBos PO is onderdeel van het Fries Leesoffensief - actieagenda FBN - opschalen wat werkt.

Contactpersoon
Roos Franken

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?We hebben inmiddels twee sessies gehad waarin we missie, visie en doelen op dBos PO in Friesland hebben uitgewerkt en in een aantal bouwstenen zĳ n gedoken om het plan ook te concretiseren. We zĳ n gestart met de bouwsteen expertise en hierin hebben we de rol van de leesconsulent (op basis van de nieuwe handreiking de professionele leesmediaconsulent) geagendeerd. We hebben besproken we op welke wĳ ze bibliotheken nu invulling geven aan de rol van de leesconsulent en hoe zĳ  dit in de toekomst zien en... hoe komen we daar? Waardevolle gesprekken die ons plan verder helpen. Ook hebben we samen invulling gegeven aan de bouwstenen collectie en activiteiten. 
  Wat  gaat er de komende twee maanden gebeuren?De volgende sessie duiken we in de bouwstenen netwerk en beleid (hoe borg je de samenwerking?), leesplan, de monitor en digitale diensten. Ook zullen we, samen met Jennifer, kĳ ken wat er nodig is om invulling te kunnen geven aan digitale geletterdheid in Friesland (zie project positionering digitale geletterdheid in Friesland). Daarnaast verdiepen we ons in het exploitatiemodel om zicht te krĳ gen op de fi nanciën. We hopen na de volgende sessie het visiedocument te kunnen afronden en hierna te presenteren in het directieberaad.  

  Wat  valt op?
De bibliotheken zitten echt op één lĳ n en hebben eenzelfde visie en invulling van het programma De Bibliotheek op school PO voor ogen. Ieder met een eigen lokale invulling.  Een mooie ontwikkeling ten opzichte van het begin van dit traject. 

Wat is de status?   
  



taal

Sloop dit boek

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?

De afgelopen maanden hebben we ons over de evaluatie van de pilot gebogen. We zĳ n, 

zoals in de vorige update aangekondigd, tot de conclusie gekomen dat we de planning van 

het project moeten bĳ stellen. Dat het project potentie heeft om een provinciaal en landelĳ k 

succes te worden, blĳ kt uit de evaluaties. Hieruit komen ook een aantal zaken die we serieus 

nemen. Een aantal dingen waar we de komende tĳ d over na gaan denken: past het werkboek 

bĳ  de pilot? Hoe verwerken we collectie in het lespakket? Hoe zorgen we ervoor dat het 

project een plek krĳ gt binnen dBos VO? Willen we een lespakket voor zowel PRO als vmbo 

aanbieden? Hoe maken we het pakket landelĳ k overdraagbaar? Even terug naar de basis dus.

  Wat  gaat er de komende twee maanden gebeuren?

We gaan niet, zoals gepland, nu de vervolglessen uitwerken zodat er na de zomer een kant 

en klaar lespakket ligt, maar we nemen meer tĳ d om het lespakket dat er nu ligt door te 

ontwikkelen. Geen zorgen: we trekken de stekker absoluut niet uit dit mooie project! We 

nemen meer tĳ d om iets te ontwikkelen waar docent, leerling én leesconsulent echt iets aan 

gaan hebben. De komende maanden maken we een nieuwe planning, gaan we onderzoek 

doen naar een (nieuw) werkboek en voeren we gesprekken met een lesontwikkelaar. We 

zullen de originele projectgroep met leesconsulenten die hebben deelgenomen aan de pilot 

op de hoogte houden. Ook stellen we een bericht op voor scholen die staan te springen om 

deel te nemen aan het project met informatie over deelname aan het project.

  Wat  valt op?
Docenten, leesconsulenten én leerlingen zĳ n enthousiast over de pilot. Zo zĳ n leerlingen 

positief over de lessen. Docenten geven aan dat de leerlingen plezier hebben gehad tĳ dens 

de lessen, goed meededen en enthousiast bezig zĳ n geweest. Zĳ  vinden de opzet van de 

lessen goed, het werkboek aantrekkelĳ k en willen graag een vervolg geven aan het project. 

Ook zĳ n zĳ  zeer positief over de samenwerking met de leesconsulent en diens expertise. 

Kerndoel
Het doel van het project Sloop dit Boek is het vergroten van de taal-

vaardig heid van leerlingen van het vmbo/praktĳ konderwĳ s door lees plezier 

aan te wakkeren en leesaversie weg te nemen. Dit gebeurt door leerlingen 

op speelse wĳ ze (slopen!) in aanraking te laten komen met lezen en 

(rĳ ke) teksten. Het is een vakoverstĳ gend project waarbĳ  de lessen 

worden gegeven door meerdere vakdocenten van een docententeam. 

Daarnaast biedt Sloop dit Boek handvatten voor de leesconsulent die 

werkzaam is binnen het VO om haar expertise in te zetten in de school en 

het hele team mee te krĳ gen met leesbevordering in de school. In 2024 

willen we het lespakket doorontwikkelen na de pilot tot een (landelĳ k) 

overdraagbaar lespakket dat in Friesland uitgerold wordt.

Wat is de status?   

Contactpersoon
Roos Franken

Betrekken en Ontwikkelen 
Medewerkers en Vrijwilligers

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?
Het voorbereiden en uitvoeren van de tweede sessie in mei. Deze 
keer ging het over vrĳ willige inzet, de plek hiervan in de bibliotheek, 
het betrekken van vrĳ willigers en wat hier zo al voor nodig is. We 
bespraken de ruimte die de nieuwe CAO geeft voor het inzetten van 
vrĳ willigers en wat dit in de praktĳ k betekent. Ivannah van Rietkerk, 
van de Nieuwe Bibliotheek in Almere, vertelde inspirerend over hoe 
zĳ  vrĳ willige inzet en het betrekken van vrĳ willigers vorm geven. Met 
diverse praktische tips en handvatten die we hadden verzameld, 
sloten we dit onderwerp af. 

  Wat  gaat er de komende twee maanden gebeuren?
Op de vraag op welke manier de groep dit jaar verder wil werken aan 
het doel van dit project, beantwoordden zĳ  dat ze aan de slag willen 
met het updaten van hun bestaande vrĳ willigersbeleid. Besloten is 
om tĳ dens de derde sessie in juni daadwerkelĳ k samen te schrĳ ven 
aan nieuw vrĳ willigersbeleid. Voor sommigen betekent dit bĳ na een 
geheel nieuw stuk en voor anderen een update op onderdelen. 

 Wat valt op? 
Het plan is om in juni een heuse werksessie te houden. Dit betekent 
dat de deelnemers deze keer concreet aan de slag gaan met een 
resultaat. Niet iedere bibliotheek heeft uitgebreid vrĳ willigersbeleid. 
We gaan hopelĳ k met elkaar ontdekken hoe we gezamenlĳ k aan 
beleid kunnen schrĳ ven, rekening houdend met de verschillen van 
iedere organisatie en met een concreet resultaat voor allen. 

Kerndoel
Verder werken aan onze vastgestelde 
gezamenlĳ ke ambitie: binnen nu en 5 jaar 
staat goed werkgeverschap centraal 
binnen het FBN. Dit met als resultaat dat 
medewerkers en vrĳ willigers zich meer 
betrokken voelen bĳ  de organisatiedoelen 
en ze voor langere tĳ d een betekenisvolle 
bĳ drage willen leveren. Daarnaast herkennen 
potentiële medewerkers en vrĳ willigers de 
Friese bibliotheken als goede werkgever. 

Contactpersoon
Matty Kamminga

Wat is de status?     

medewerkers 
en vrijwilligers



versterken 
gemeenschappen

Buurtgericht Werken
Opschaling 18-jarigen project 
Mar en Fean

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?

•  Op dinsdag 9 april was de kick-off van het tweejarig HvA-project met 

de leden van het consortium. Vervolgens vond de eerste bĳ eenkomst 

van de stuurgroep plaats waar Fers ook in participeert. Hierdoor volgen 

we het project op de voet en leveren we input op de inhoud.  

•  Inhoudelĳ k voorbereiden van de eerste intervisiesessies met de 

‘buurtwerkers’ binnen de Friese bibliotheken.

•  Deelname landelĳ ke innovatiedag: workshops ABCD (Asset Based 

Community Development) en de toekomst van bibliotheken met o.a. 

David Lankes gevolgd.

•  Voorbereiden van deelsessie FBN over de Mienskipsbibliotheek.   

  Wat gaat er de komende twee maanden gebeuren?

•  De eerste intervisiebĳ eenkomst vindt plaats. 

•  Deelsessie met FBN-directie over de Mienskipsbibliotheek.

•  Interview Jannie van Vugt projectleider brancheopleiding VOB over 

buurtgericht werken. 

•  Voorbereiding tweede Blikverruimer ‘versterken gemeenschappen’ met 

gastspreker Tamara Witschge, lector Creative Media for Social Change 

aan de HvA, over het HvA-project en de eerste bevindingen.

 Wat valt op? 
De sessie over ABCD op de landelĳ ke innovatiedag werd met grote 

belangstelling gevolgd. Met dit gedachtegoed vorm geven aan 

buurtgericht werken en het meebouwen aan communities lĳ kt 

een belangrĳ k element om mee te nemen in het nadenken over de 

Mienskipsbibliotheek. 

Toch leuk dat het ABCD bĳ  de eerste Blikverruimersessie over het 

versterken van gemeenschappen in 2022 ook al aan bod kwam.

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?•  Samen met de jongeren is verder invulling gegeven aan het programma. Erg gevarieerd programma, met meer informatiekramen dan vorig jaar (meer dan 10) en een gevarieerd workshop-programma (creatief, politiek actief, desinformatie en nepnieuws). Nu is de communicatie/werving in volle gang.
•  Ondertussen schrĳ ft Wini verder aan het opschalingsplan en verkennen we mogelĳ kheden voor (structurele) fi nanciering voor de komende edities. In het kader daarvan hebben we o.a. gesprekken met VFonds en VSBFonds.
  

  Wat gaat er de komende twee maanden gebeuren?• Op 21 juni a.s. is het festival bĳ  Lokaal55 in Sneek.•  Na afl oop gaan we met de jongeren evalueren en wordt het opschalingsplan opgeleverd door Wini (juli).•  In samenhang kĳ ken naar het vervolg en de mogelĳ kheden daarin verkennen met VFonds en VSBFonds.

 Wat valt op? 
Dat het einde van het schooljaar best een moeilĳ ke periode is om een festival te organiseren voor jongeren i.v.m. examens, reizen, etc.

Kerndoel
Uitzoeken welke plek buurtgericht werken 

inneemt binnen de mienskipsbibliotheek en 

wat werkzame ingrediënten zĳ n. Kerndoel
Het versterken van het democratisch 
burgerschap van 18-jarige jongeren en 
jongeren een springplank bieden in de 
sprong naar formele volwassenheid, wat 
voor veel jongeren een bĳ zonder moment is dat gepaard gaat met enthousiasme, maar ook zorgen en vragen. 

Contactpersoon
Joppa WuiteJoppa Wuite

Contactpersoon
Arjen Brander

Wat is de status?     

Wat is de status?     



Overkoepelend

Gezamelijke Tactiek FBN Richting 
Het Friese Politieke Lanschap

Impactmanagement

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?

De eerste bĳ eenkomst van het landelĳ k lobbyteam heeft plaatsgevonden 

in Utrecht bĳ  de VOB. Tĳ dens deze ‘Masterclass Lobby’, georganiseerd 

door SPN en de VOB, kregen de afgevaardigden van de POI’s handvaten 

om een volledige lobbystrategie uit te werken. Ook was er aandacht voor 

het koppelen van de provinciale lobby en de lokale lobby. De training werd 

verzorgd door Wepublic, een Adviesbureau op het gebied van communicatie 

en public affairs. We kĳ ken terug op een succesvolle en nuttige bĳ eenkomst!

  Wat gaat er de komende twee maanden gebeuren?

Samen met Klaas Gommers, adviseur vereningingszaken bĳ  de VOB, wordt 

momenteel de werksessie voor het FBN voorbereid. Tĳ dens deze sessie 

zullen we de basis leggen voor de gezamenlĳ ke tactiek. Helaas lukt het niet 

om deze sessie voor de zomer te organiseren, maar we zullen in ieder geval 

de datum vastleggen en communiceren. 

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?Donderdag 2 mei is het tweede deel en laatste deel van de impactmeten-training geweest. Hiermee is de training afgerond. Wĳ  hebben de opdracht rond impactmeten uitgebreid. Naast de training en het monitoren van twee projecten om ervaring op te doen, gaan we inzetten op het borgen van impact meten in het netwerk. Digitale Toppers van BNF is gestopt, daarmee hebben we een ander project moeten uitzoeken om met meten aan de slag te gaan. Er is gekozen voor het project van Mar & Fean dat gaat over gesprekken rondom AI. Het andere project is het Fries Leesoffensief. 

  Wat gaat er de komende twee maanden gebeuren?De directeuren van het FBN zĳ n uitgenodigd voor een gesprek met de projectleiders. In dit gesprek halen we op wat er bĳ  de bibliotheken al loopt aan impact metingen, wat goed gaat, waar ze tegenaan lopen en hoe ze graag willen samenwerken rondom dit thema.Daarnaast worden de kick-offs gepland voor de twee projecten die we uitvoerig gaan monitoren onder begeleiding van Impact House. 
 Wat valt op? 

Impact House is enthousiast over ons plan om het impact meten goed te borgen in o.a. een werkwĳ ze. Uit hun ervaring blĳ kt dat dat een belangrĳ ke voorwaarde is voor succes.  Het impact meten van de twee projecten is uitdrukkelĳ k bedoeld als ‘zandbakfase’. We gaan verschillende meetvormen en werkwĳ zes uitproberen, met als doel om ervaringen op te doen. 

Kerndoel
Het politieke landschap verandert momenteel 
snel. Gevestigde partĳ en zien hun leden-
aantallen dalen. Lokale en nieuwe partĳ en halen 

grote verkiezingszeges en de zittingsduur van 
volksvertegenwoordigers neemt af. Dit terwĳ l 
de opdracht van bibliotheken steeds groter en 
complexer wordt. In dit project gaan we als FBN 

aan de slag met een duurzame tactiek richting 
het Friese politieke landschap.

Kerndoel
Impact gaat over verandering, zonder verandering geen impact. Daarom is het belangrĳ k om te zien of de verwachte verandering daadwerkelĳ k plaatsvindt. Na eerste kennismakingen met het maken van theories of changes gaan we ons dit jaar richten op monitoren/meten. Met deze informatie kunnen we onze activiteiten bĳ sturen, maar ook onze impact en toegevoegde waarde communiceren naar stakeholders.

Contactpersoon
Elly Bouwma & 
Jennifer Veldman

Wat is de status?     

Wat is de status?     

Contactpersoon
Julie Bruĳ nincx 



Datamanagement

Mosaic

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?

Het staat een beetje stil i.v.m. andere dringende werkzaamheden. 

Plan is opgevat om de managers bedrĳ fsvoering bibliotheken uit 

te nodigen om hen mee te nemen in de mogelĳ kheden en wensen 

op te halen. Dinsdag 11 juni is deze afspraak ingepland.

  Wat gaat er de komende twee maanden gebeuren?

Dinsdag 11 juni komt de manager Bedrĳ fsvoering naar Fers om 

hen mee te nemen in wat er nu ontwikkeld is. En de vraag waar 

men op wil sturen om dit verder uit te werken in het dasboard.

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?De inwoner- en ledenanalyses voor de gebiedsteams van Noord zĳ n opgeleverd. In plaats van een factsheet zĳ n de analyses verwerkt in een ppt-presentatie die veel fl exibeler is in gebruik. De marketingafdeling van Noord zet deze nu in bĳ  de sessies met de gebiedsteams en de eerste ervaringen zĳ n positief. Op basis van de positieve ervaringen bĳ  Noord zĳ n de analyses voor Zuidoost voor Opsterland en Ooststellingwerf (met focus op laaggeletterdheid) ook in een ppt-presentatie verwerkt. Hiermee is zĳ n de vraagstukken van beide bibliotheken afgerond. 
  Wat gaat er de komende twee maanden gebeuren?We gaan aan de slag met het ontwikkelen van aanbod rondom Mosaic dat bibliotheken kunnen afnemen. De Mosaic-data hebben we namelĳ k tot en met 2025 afgekocht. Daarnaast werken we aan het aanbieden van een deel van de Mosaic-data in het dashboard (Power BI). Dit dashboard wordt ontwikkeld door het datateam van Fers en is bedoeld voor bibliotheken. 

 Wat valt op? 
Door de analyses in een ppt-presentatie te verwerken, kunnen de bibliotheken er makkelĳ ker intern mee aan de slag. Een volledig opgemaakte factsheet voor het totale werkgebied van de bibliotheek (in postervorm) blĳ ft een interessante optie. Dit nemen we mee in het ontwikkelen van aanbod. 

Kerndoel
Dienstverlening data-geïnformeerd 

werken voor Fers ontwikkelen in 

samenwerking met de bibliotheken.

Kerndoel
Mosaic is een instrument om doelgroepen-
analyses mee te maken en is al een aantal jaren voor bibliotheken beschikbaar. De afgelopen twee jaar hebben we voor de bibliotheken vraagstukken opgepakt die we met behulp van Mosaic-data hebben onderzocht. Doel dit jaar is om te 
onderzoeken of we het maken van analyses en het duiden van de resultaten als dienstverlening kunnen aanbieden aan de bibliotheken.

Contactpersoon

Neeltje de BoerNeeltje de Boer

Contactpersoon
Elly Bouwma

Wat is de status?    

Wat is de status?     

Overkoepelend



Robuuste Bibliotheek Leen een Fries

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?

Proces: De diensten van Mar & Fean zĳ n geïnventariseerd 

en worden nu uitgeschreven. De clusters zĳ n vastgesteld. 

Het vervolg is kĳ ken hoe we deze koppelen aan de 

explotatiebegroting. 

Training: Marc Jacobs en Onne Geelhof heeft de 

dienstencatalogus toegelicht en uitgelegd.

Communicatie: Ambtenaren van de gemeenten waren 

uitgenodigd voor feedback en om de stand van zaken 

te bespreken. Er hebben inmiddels twee sessies met de 

ambtenaren plaastgevonden. Deze sessie zĳ n goed ontvangen

  Wat gaat er de komende twee maanden gebeuren?

Er is een nieuwe manager Bedrĳ fsvoering bĳ  Mar en Fean met 

de diensten catalogus in het dossier. Hĳ  wordt meegenomen 

in het gehele traject. 18 juni gaat het team aan de slag met 

het inzichtelĳ k maken van de personele kosten/ uren. Neeltje 

maakt een programma met deadline wat de komende tĳ d 

gerealiseerd moet worden. Dit is in afstemming met de 

manager Bedrĳ fsvoering. Marc en Onno, specialisten, zĳ n de 

achterban die de opbrengsten toetsen.

 Wat valt op? 
We lopen vertraging op omdat het een intensief en 

ingewikkeld proces is. Ambtenaren geven ook de ruimte om 

het proces zorgvuldig uit te voeren en de deadline is naar 

november 2024 verplaatst.

 Wat is er de afgelopen twee maanden gebeurd?De eerste tien podcasts zĳ n opgenomen bĳ  Omrop Fryslan. Deze zĳ n geedit en weer in de Leen een Fries stĳ l gemonteerd. Er zĳ n vervolggesprekken geweest met het Fries Museum waar we in het najaar mee gaan samanwerken onder het project: Fries Museum op Paad waar leen-Friezen geboekt worden. Achter de schermen vullen we de collectie aan om in het najaar zestig verhalen te archiveren. 

  Wat gaat er de komende twee maanden gebeuren?We maken de nieuwe expositie met leen-Friezen, zĳ n bezig met (structurele) fi nanciering en verkennen samenwerkingen m.b.t. het verhalenklimaat. 

 Wat valt op? 
Leen een Fries wordt niet alleen steeds meer online (podcast) gevonden, ook weten bibliotheken ons steeds vaker te vinden om zo offl ine programma te maken. 

Kerndoel
Een eerste dienstencatalogus 

in juni opleveren voor de 

bibliotheken Mar & Fean.

Kerndoel
Met Leen een Fries bouwen we aan 
een digitale collectie waarbĳ  we de 
bĳ zondere kennis en verhalen van 
Friese inwoners delen door middel van 
podcasts, interviews en activiteiten. 
De leen-Friezen worden op basis van 
actuele maatschappelĳ ke thema’s 
gekozen en diversiteit en spreiding in 
de regio’s. 

Contactpersoon
Neeltje de BoerNeeltje de Boer

Contactpersoon
Thillie Bremer

Wat is de status?     
Wat is de status?   

Overkoepelend



Dit was ‘m!   Medewerkers en vrĳ willigers

  Meertaligheid

 Taal

 Versterken Gemeenschappen

 Overkoepelend

  Basisvaardigheden

  Collectie

 Digitaal Burgerschap

 Digitale Bibliotheek

  Leven Lang Ontwikkelen

  Marketing

Volgende maand in de 
spotlight


